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W IA D O M O Ś C I
2.12. szkoła nr 20 obchodziła I rocznicę 

założenia. Najmłodszej podstawówce miasta 
życzymy spokojnego , bezproblemowego 
przejścia w wiek młodzieńczy.

12.12. w Miejskim Ośrodku Kultury odbyło 
się XV Jubileuszowe spotkanie opolskich 
miłośników regionu.

Omawiano sytuację społeczno-polityczną 
naszego województwa 
i działalność towarzystw regionalnych.
Uczestnicy spotkań zwiedzili nasze nieliczne 

zabytki. a obrady
zakończyli w siedzibie Towarzystwa Ziemi 
Kozielskiej.

7.12. weszło w  życie zarządzenie Prezydenta 
Miasta zakazujące palenia tytoniu w budynku 
Urzędu Miasta. Palenie dozwolone
je s t jed y n ie  w w yznaczonych   
miejscach, a za złamanie zakazu  
ustalono nawiązkę 50.000 zł, która 
przekazyw ana będzie na  konto 
F undac ji Pom ocy
D zieciom .(D ostosowując się do 
własnego zarządzenia Prez.Borzym 
rzucił palenie).

i Tajwankom.

15.12 PR Z E K A Z A N O  D O  
EKSPLOATACJI MOST DRO GO W Y  
PR ZEZ KANAł KłODNICKl W OSIEDLU 
KŁODNICA - ŻABIENIEC.

M O ST W Y B U D O W A Ł O  
P R Z E D S IĘ B IO R S T W O  R O B Ó T  
D RO GO W YCH  I M OSTOW YCH Z  
K ĘDZIERZYNA - KOŹLA.

INWESTYCJA POPRAWI KONTAKT 
ŻABIEŃCA ZE  “ŚWIATEM” I POZWOLI 
NA U R U C H O M IE N IE  L IN II 
A U T O B U S O W E J Ż A B IE N IE C - 
CENTRUM.

1.12. odbyło się uroczyste otwarcie Stacji

w K oźlu uroczyście została przekazana 
zakupiona przez H olendrów  kserokopiarka. 
W sobotę członkowie SKK odwiedzili Óddział 
Dziecięcy Szpitala w Koźlu , kędzierzyński 
Caritas , Dom  Dziecka i KS”Chemik”. Były 
upominki , zabawki dla dzieci . radość i 
w zruszenie.

Mieszkańcy Osiedla Rogi prawdopodobnie 
jeszcze przed końcem br. będą mogli korzystać 
z wodociągu , który w rekordowym tempie 
zostanie oddany do użytku . Generalnym 
w ykonaw cą je s t K ęd z ie rzy ń sk ie  
Przedsiębiorstwo Robót Inżynieryjnych .

Dom Kultury w Rogach cieszy się wśród 
mieszkańców tego osiedla coraz większą 
popularnością - twierdzi przewodniczący RO 
Władysław Haczyk . Aktualnie korzystają z 
obiektu wszystkie ugrupowania i organizacje 
•Chętnie korzystają też z sali DK dzieci szkolne 
. B ęd z ie  b a l sy lw estrow y i zabaw y 

karnawałowe .

M ala rk a  z P E N R H O S  - 
(P ó łnocna  W alia) P an i A lina 
M roczkow ska p rz e k a z a ła  100 
funtów na częściowe sfinansowanie 
zakupu wózka dla potrzeb oddziału 
okulistycznego kędzierzyńskiego 
Szpitala.

Serdecznie w imieniu szpitala 
dziękujemy.

W świąteczno-noworocznym 
nastro ju  podajem y kilka liczb 
uzyskanych od M .G łębockiej- 
k ierow nika  U rz ę d u  S tanu  
Cywilnego.

W lis to p ad z ie  z a re je s tro w a n o  69 
noworodków. Matki miały od 17 do 45 lat, a 
dzieci ważyły od 1,45 kg do 4,2 kg.

W tym samym czasie 28 par powiedziało 
“ ta k ” . Na d ru g i dz ień  Św iąt B ożego  
Narodzenia przewidzianych jest 15 ślubów.

Najstarszy pan młody urodził się w 1907 r., 
a najmłodsza kobieta w 1976 r.

Różnice wiekowe pomiędzy małżonkami 
dochodziły do 47 lat.

Kędzierzyńskie Polki swymi wdziękami 
p o tra fią  o cza ro w ać  cudzoziem ców . 
Najczęściej wychodzą za Niemców, Czechów, 
Rosjan, a Polacy ulegają urokowi Kubankom

Turniej Kultury Szkól Średnich 
z udziałem młodzieży z 9 szkół 
przyniósł dochód w wysokości 4.5 
m ln złotych , k tó re  w całości 
przeznaczono dla wychowanków 
Państwowego Domu Dziecka w 
Koźlu . Decyzja o przekazaniu 
pieniędzy zapadła na spotkaniu 
S am o rząd ó w  S zkolnych z 
p raco w n ik am i M ie jsk iego  
Ośrodka K ultu ry .

W wyniku przeprowadzonych 
eliminacji do wiosennego finału 
T u rn ie ju  Szkół Ś redn ich  
aw ansow ały  szkoły : L iceum  
O g ó ln o k sz ta łcące  w K oźlu , 
Zespół Szkół Zawodowych z Koźla 
iTechnikum Rolnicze z Komorna.

G RA TULUJEM Y

D ziennej O pieki C aritasu w nowo 
wybudowanej plebanii w Blachowni . 
Uroczystości prowadził ks. Józef Stryczek 
proboszcz blachowiańskiej parafii.

W numerze drukujemy kilka świąteczno - 
noworocznych życzeń przekazanych w ten 
sposób Prezydentow i M iasta przez 
starszaków z przedszkola nr 13 w 
Kędzierzynie - Koźlu.
O d 11 do 13.12. przebywała w Kędzierzynie 
delegacja z Towarzystwa SKK (Soest - 
H olandia). W piątek w Bibliotece Publicznej

Noc sylwestrowa - jak zwykle zapowiada się 
wystrzałowo. żarówno od strony fajerwerków 
jak i cen za uczestnictwo na balu sylwestrowym 
w miejskich restauracjach.
O to lista - ranking cen od pary za tegoroczne 
bale w niektórych z nich : Staromiejska - 1,1 
mln ; A thena - 1,0 mln A d a  - 900 tys. ; 
Ogrodowa - 890 ty s .; Kono - 800 ty s .: 
Ekspres - 750 ty s .; Pokusa - 690 tys. -.Linda - 
650 ty s .; Hellion - 200 tys.

03 01 1993 D OM  K ULTURY CHEMIK, 
G O D Z . 14:30 K O N C E R T  Z E S P O Ł U  
NASZA R O D ZIN A  PO SZERZO N A
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Dom Kultury “Koźle” ,ul. Skarbowa 10

Muzyka
Zespół Stradivarius w składzie Tomasz Tarczyński perc. 
, Darek Statkiewicz bass , Darek Stojak synth.Artur 
Szczęsny voc. i Tomasz Ciastko gitara nagrali w studiu 
Radia-Sygnały w Opolu materiał na kasetę , która w 
styczniu ukaże się w sklepach w nakładzie 2 tys. egzemplarzy 
. Na kasecie znajdzie się kilkanaście utworów z muzyką 
T.Ciastko i słowami A .Szczęsnego. Miejmy nadzieję, że 
niektóre utwory będą lansowane w Radiu Opole .

W ystawy:
“Między fantazją a rzeczywistością pod takim tytułem 
od 4.12.do 16.12.92 r. odbywała się wystawa rysunku i 
malarstwa autorstwa Aleksandry Wiśniewskiej .Wernisaż 
zgromadził prawie 40 osób , które wysłuchały mini - 
recitalu muzyczno - poetyckiego w wykonaniu przyjaciół 
Oli Wiśniewskiej.
Sama autorka w wydanym przez MOK zaproszeniu 
napisała o s o b i e  jestem na etapie poszukiwań tak jeśli 
chodzi o  temat jak i technikę
Ukończyła Liceum Plastyczne w Opolu na kierunku 
Wystawiennictwo T echniki, a szczególnie lubi uprawiać 
właśnie rysunek i malarstwo.
W dodatku do zaproszenia i mini - katalogu była sentencja 
napisana przez G.Bernarda Shaw :
“Sztuka jest magicznym zwierciadłem , w którym 
znajdujemy odbicie naszych niewidzialnych marzeń . 
Przeglądamy się w lustrze chcąc zobaczyć własną twarz. 
Przeglądamy się w sztuce chcąc zobaczyć własną duszę”.

“World Wor 3” czyli cała władza dla wyobraźni. 
Wystawa grafiki jest publikacją artystów pragnących ujrzeć 
współczesne społeczeństwo opierające się na opresji 
zastąpione przez społeczeństwo bazujące na równości. 
“WW 3 ” n ie narzuca żadnej linii politycznej 
współpracownikom .Wierzą ,że praca artystyczna daje 
najlepsze rezultaty , gdy opiera się na subjektywności , 
więc szanują różne punkty widzenia .
Od 18.12.92 r. do 15.01.93 r. w Galerii Domu Kultury 
“Koźle” ul. Skarbowa 10 będziecie mogli zobaczyć 119 
prac ułożonych w 20 cyk li. Oto tytuły niektórych : 
“Bombs Away”, “The Jungle”, “Koncert”, “The City 
Lies”, “Alien Metaphor”,”H om e”i inne.
Całości wystawy towarzyszy pokaz video wywiady i montaż 
prac autorów “WW 3” oraz rejestracja pokazu slajdów z 
Nowego Jorku .
Muzyką ilustracyjną jest zestaw nagrań stylu “hard core”. 
Zapraszamy młodych i starszych, klasy ze szkół średnich 
, osoby z wyobraźnią. WSTĘP na wystawę kosztuje 3.000 
z ł !
D o kupienia katalog z wystawy w cenie 10.000. z ł . 
Wystawa czynna od poniedziałku do piątku w go d z.
8.00 -18.00.

Rok 1992 - Plebiscyt • Najlepsza impreza kulturalna 
roku!
1.'Wrzosowisko ‘92" - V Przegląd Piosenki Turystycznej 
i Poezji Śpiewanej - MKT “Wrzos” opiekun Radek Truś 
. Tytuł za najlepszą organizację , poziom artystyczny , 
największą frekwencję.
2.Turniej Kultury Szkół Średnich Kędzierzyna - Koźla - 
MOK Kędzierzyn - Koźle organizatorzy : A.Wróbel , 
J.Szkaradek, A. Gorgowicz, J. W ycisk, P. M oc, Z. Budny, 
L.Panicz; współpraca Samorządów Szkolnych . Tytuł za 
dobrą organizację, efekt merytoryczny, szczytny cel oraz 
wspaniałe widowisko m.in.udział rockowego zespołu 
STRADIVARIUS .
3.”Msza wędrującego” wg. E.Stachury w wyk. Anny 
Chodakowskiej . Tytuł za scenografię , nastrój bardzo 
kameralny, jakość dźwięku ioczywiśde poziom artystyczny 
imprezy . Organizator: zespół Domu Kultury “Koźle”.

Specjalne wyróżnienia przyznajemy dla zespołu z Instytutu 
Wiedzy o Tożsamości z Opola za cykl imprez tematycznych 
oraz dla członków grupy ADS Arka Bąka, Dariusza Mirgi 
za zorganizowanie koncertu muzyki “hard corowej“

Instruktorzy MOK “Koźle”

KINO "CHEMIK" POLECA W STYCZNIU
“Za horyzontem”

Opowieść o parze młodych ludzi, Shannon i Josephie. 
umiejscowiona została w dziewiętnastowiecznej Irlandii. Joseph 
wywodzi się z biedoty, skazanej na samowolę nielicznych możnych. 
Do Stanów Zjednoczonych emigruje z konieczności, gdyż grozi mu 
więzienie. Zopresji ratu je go piękna, ale próżna panna, która z nudów 
choruje na emancypację. Ucieka z domu, bo chce być samodzielna i 
wydaje się jej, że tą niezależność uzyska w Ameryce Północnej. W roli 
głównej występują: Tom Cruise, Nicolae Kidman.

“Dotknięcie Ręki”
Film w reżyserii Krzysztofa Zanussiego. Historia studenta 

muzykologii odwiedzającego wybitnego kompozytora, który od ponad 
40 lat nic nie stworzył. Jego wizyta oraz zaangażowanie sekretarki ma 
zasadniczy wpływ na losy artysty i jego powrót do życia zawodowego. 
W roli głównej m.in.: Max von Sydow, Lothaire Bluteau, Sarah Miles, 
Aleksander Bardini.

“Stój, bo mamuśka strzela”
Farsa obrazująca flegmatycznego popadającego w “syndrom 

starokawalerski” policjanta, do którego zjeżdża w odwiedziny - mimo 
jego wysiłków aby zapobiec tej wizycie - tytułowa “mamuśka”. Starsza 
pani zabawia wszystkich anegdotami z jego dzieciństwa, pokazuje 
jego zdjęcia w pieluszkach. W ramach porządków zdarzy się jej 
zniszczyć służbowy pistolet syna, a prubując odkupić zniszczoną broń 
stanie się świadkiem morderstwa, przez co wizyta dodatkowo się 
przeciągnie. W  roli głównej Sylwester Stallone.

TROCHĘ LICZB
Dom Kultury "Chemik" odwiedza średnio dziennie ok 400 - 500 osób 
uczestnicząc w zorganizowanych zajęciach zespołów amatorskich, 
kórsach języków obcych i kom puterow ych, w zajęciach kół 
zainteesowari, seansach filmowych, spektaklach teatralnych, imprezach 
rozrywkowych czy też korzystając z biblioteki i kawiarni.
Gdybyśmy to pomnożyli przez 30 dni w miesiącu, otrzymujemy liczbę 
ok 12000 osób. Około dwie trzecie tej liczby to osoby odwiedzające 
Dom Kultury w godzinach do  południowych.



SERWUSOWE RECENZJE
S te reo rec en z ja : Tadeusz Krok
"Barykada".
kanał lewy: SCENA
Leszek Panicz . plastyk MOK-u w pół 
godziny pokazał nam jak ze starych gratów 
("dwie drabiny. puzon . tuba , kontrabas i coś 
tam jeszcze ) robi się scenografię . której nie 
powstydziłby się żaden profesjonalny teatr w 
kraju. A potem zgasło św iatło, poszło trochę 
dymu z zadymiacza i rozpoczęła się uczta. 
Słuchając utworów Tadeusza nigdy nie 
mogłem się nadziwić , że jedna gitara i glos 
może narobić tyle zamieszania w muzyce. 
Wspólna praca operatora świateł, akustyka i 
oczywiście Tadeusza Kroka sprawiła , że 
programu “Barykada” można było słuchać 
bez końca. Kiedy myślałem , że już lepiej być 
nie może . Tadeusz zaprosił na scenę Agatę 
M ochnal (ex V arsovia M an ta ) , k tóra 
podniosła tem peraturę występu o kilkanaście 
stopni.

Oboje kochają to co robią na scenie, 
rozumieją się w pól nuty i wyraźnie było to 
słychać. Mieliśmy okazję uczestniczyć w 
artystycznym przedsięw zięciu dużego 
formatu i wielka szkoda , że: kanał prawy 
WIDOWNIA nawalił na całej lini.
Dwanaście osób siedzących na sali mogącej 
pomieścić dziesięć razy tyle sprawiły, że nie 
wypadało nawet klaskać zbyt intensywnie , 
bo brzmiało to jak trucht mlecznej krowy po 
rozmokłym klepisku. Kilka razy w trakcie 
koncertu dopadał mnie moralny kac, że w 
Kędzierzynie tego typu imprezy nie mogą 
się odbyć jak Pan Bóg przykazał przy pełnej 
widowni z bisami.

Nie uwierzę, że w siedemdziesięcio
tysięcznym mieście nie ma stu osób - 
m iłośników  p o ez ji śp iew anej w 
profesjonalnym wykonaniu .
I nikt mnie nie przekona , że jest to tylko 
kwestia odpowiedniej reklamy . Tadeusz 
Krok występował w m iastach. gdzie na dwa 
dni przed koncertem wisiały trzy plakaty , 
a na występ przychodziło czterysta i więcej 
osób .

W Koźlu koncert odbył się przy pustej 
sali. Trudno. Niech żałują 
C i, którzy nie przyszli. Mam nadzieję , że 
MOK nie załamie się i dalej będzie 
prowadził swoją statutową działalność.

3  Z  9 T u rn ie j K u ltu ry  Szkół Ś rednich

Nie chciałbym chwalić dnia przed zachodem 
słońca , ale wszystko wskazuje na to , że 
MOK-owi należą się duże brawa za pom ysł, 
przygotowanie i przeprowadzenie tej wielkiej 
imprezy. Po raz pierwszy od kilku lat udało 
się instruktorom MOK uruchomić twórczy 
potencjał kędzierzyńskiej młodzieży i  powstało 
w ten sposób przedsięwzięcie w którym 
uczestniczy się z  ogromną przyjemnością. Na 
punkty dla swojej szkoły pracują zarówno 
"oddelegowani “ artyści jak i kibice . Po obu 
stronach rampy współzawodnictwo toczy się 
na najwyższych obrotach , a doping jako 
żywo przypomina ten ze stadionu Wembley.

Podkreślić należy , że szkoły prezentują 
bardzo wyrównany (dość wysoki, a miejscami 
półprofesjonalny) poziom , dlatego też ocenę 
Jury traktować należy jako próbę w miarę 
obiektywnego wybrania tych “równiejszych” 
do Wielkiego Finału, co czasami wprowadza

c.d str 4

PERŁA (Z KLĘCZAN) W 
KORONIE

Z  Ewą Wachowicz Miss Polonia 92 
rozmawia Piotr Gabrysz.
P.G. - Co zdecydowało, że wzięłaś udział w 
konkursie?
E.W. - Raczej kto, wymyślił to mój chłopak, 
gdy zostałam Najmilszą studentką Akademii 
Rolniczej. Początkowo nie miałam wcale na 
to ochoty. W końcu uległam i poszłam na 
eleminacje.
P.G. - A stres i trema sparaliżowały Cię 
zupełnie...
E.W. - Nie. Nie zależało mi na sukcesie, 
podchodziłam do konkursu na luzie. Nie 
chciałam zostać Miss. I pewnie dlatego 
zostałam.
P.G. - Kto w to uwierzy?
E.W. - Ale to prawda. Co nie znaczy, że nie 
staram się wywiązać ze wszystkiego jak 
najlepiej. Przede wszystkim nie chciałam się 
zbłaźnic. Jednak w przypadku konkursu 
dystans to jedyny sposób by ustrzec się przed 
rozczarowaniem.
P.G. - Sprawiasz wrażenie osoby, która dobrze 
czuje się w nowej roli.
E.W. - Na razie nie narzekam . Nawet 
przypadkowo spotkani ludzie okazują mi 
życzliwość. Najbardziej cieszą mnie listy z 
gratulacjami i pozdrowieniami szczególnie te 
pisane przez zupełnie obcych ludzi. Podpisane 
imieniem i nazwiskiem (wszystkim będę 
chciała odpowiedzieć) zawierają wyłącznie 
słowa radości i sympatii .Tak serdeczne reakcje 
uświadamiają mi, żc bycie Miss Polonia to 
rzecz cudowna.
P.G. - Szczególnie jak  dostaje się za to taki 
samochód (Ford Probe 173 kM, 220 km/h).
E.W. - Wciąż nie mogę uwierzyć, żejest 
mój. Jest taki wspaniały i szybki. W dodatku 
ja uwielbiam jazdę samochodem.
P.G. - P ięk n a  kob ie ta  w szybkim  
samochodzie. To chyba nie jest bezpieczne 
dla innych użytkowników dróg?
F..W. - Staram się stosować do ograniczeń 
prędkości. Nie zawsze tylko pamiętam, że 
prędkościomierz w tym aucie jest w milach na

fodzinę a nie w kilometrach.
’.G. - L tytułem Miss w kieszeni mogłabyś 

wynająć piękne mieszkanie w Krakowie a nie 
gnieść się w maleńkim akademickim pokoiku 
przy hałasującej windzie.
E.W. - Po pierwsze nie stać mnie na to. Po 
drugie nie mieszkam już w “przywindówce” 
tylko w apartamencie (oczywiście w miarę 
akademika) po gabinecie lekarskim, a po 
trzecie są tu wspaniali ludzie, cudowna 
kierowniczka, klub studencki “A rka” gdzie 
pracuje Adam. Po co mi się przenosić do 
jakiegoś smutnego mieszkania.
P.G. - Wyjaśnijmy czytelnikom “Serwusa”, 
kto to jest Adam.
E.W. - P rzy jac ie l, op iekun , ch łopak , 
menager, doradca, sponsor, najbliższa mi 
osoba, absolwent tej samej uczelni... 
(Akademia Rolnicza w Krakowie dop. P.G.) 
P.G. - Jakie masz plany na przyszłość? 
E.W. - Skończyć studia, być może zrobić 
d o k to ra t u p ro f. Smyka na k a ted rze  
mikrobiologii a potem zobaczymy.
P.G. • A prywatnie?
E.W. - Jak każda kobieta : Rodzina, dom, 
dziecko. Poza tym, skoro znasz mnie kilka lat, 
Adama jeszcze dłużej, to znasz i nasze plany 
na przyszłość, a publicznie nic chcę o tym 
mówić, żeby nie zapeszyć.
P.G. - O sta tn ie  słowo na zakończenie 
wywiadu.
E.W. - Wszystkim czytelnikom “Serwusa” 
życzę Wesołych Świąt i wspaniałego 

Nowego Roku. I proszę by trzymali za mnie 
kciuki na wyborach Miss World.
P.G. - Serdecznię dziękuję za rozmowę i 
mam nadzieję, że dokończymy ją , tym razem 
w Kędzierzynie.

P.S. (Ewa Wachowicz na Wyborach Miss 
World w Johanesburgu - RPAzakfalifikowała 
się do ścisłego finału i jest obecnie jedną z 
pięciu najpiękniejszych kobiet świata).

LISTY  D O  U R ZĘD U

Przedstawiamy Państwu list, zaadresowany 
do Prezydenta M iasta dotyczący drażliwego 
dla niektórych problem u psów i innych 
zwierząt domowych.

Świadomi, że poglądy autora listu zarówno 
w formie jak  i treści przez wielu zostaną 
uznane za skrajne, zapraszając Czytelników 
do dyskusji, celowo pozostawiamy tekst bez 
kom entarza z zachow aniem  oryginalnej 
p isow ni . Z apew niam y w szystk ich  
niedowiarków , że list jes t jak  najbardziej 
autentyczny , a do Sekretariatu Prezydenta 
wpłynął 9.12.br. (Red.)

W gazetach kędzierzynskich biją piane na 
te m a t b ezp ań sk ich  psów  w m ieście  i 
prześcigają się w durnych pomysłach jak by 
psiej doli ulżyć. Niektórzy głupale miasto by 
sprzedał i żeby gotówkę zdobyć i swoje mrzonki 
zrealizować. Jak jest w mieście , kraju nie 
trzeba ludziom myślącym tłum aczyć. Kryzys 
. Starą matkę czy ojca na ulice wyrzucą z 
chałupy nawet gorzej niż p sa . Do durni to nie 
do trze . Żeby psi problem rozwiązać powinien 
Pan zarządzić od 1 stycznia 1993 podatek od 
posiadanych psów -1.500.000 - od 1 psa 
wilczura rocznie 
1.000.000 od jamników i reszty.
O p ła tam i tak im i o b jąć  w szystk ie psy 
chodowane w blokach RSM “Chemik” , 
kwaterunkowych i zakładowych . Opłaty z 
terenów wiejskich i właścicieli prywatnych 
domów bez zmian . Każdy pies powinien być 
szczepiony, mieć kaganiec i mieć smycz . Za 
n ie p rz e s trz e g a n ie  z a rz ą d z e ń  k a ra ć  
m andatam i.
Psy chodowane w mieście są lokowane na 
strychach , piwnicach , balonach . łazienkach 
i to wilczury. Psy gryzą ludzi. szczekaniem na 
4 czy 8 p iętrze zakłócają cisze nocną . 
Wydzielają fe to r , zasrywają klatki schodowe 
i ulice oraz chodniki. Na skargi ADM  i RSM 
nie reagują .
W Koźlu em eryci, renciści po 4 - 5 psów mają 
i z takimi stadami po rynku łażą . Zróbcie z 
tym porządek . Jak nie ma warunków do 
hodowli psa to  niech zwierzęcia i sąsiadów 
przyglup taki nie męczy .Dla kogoś kto wykryje 
w Kędzierzynie chodowaną świnie w łazience 
w wannie w bloku RSM ustalić nagrodę 
Prezydenta Miasta. Takiego przypadku nie 
można wykluczyć bo przygłupów jest sporo . 
Z a sam ochody ludz ie  p łącą i d la tego  
samochodów nikt nie wyrzuca tak jak psy . To 
samo z psami a nie to do gazet w Warszawie 
pójdzie i się o to  postaram .
Pisałem w 1988 r. w sprawie bloku przy ul. Reja 
18 do Jaruzelskiego aż 3 razy . O  psach też 
będzie aż do skutku niech się Wałęsa dowie 
kto tu rządzi i ekipe zmieni . Jeden głupal 
swoim psem będzie teroryzowal cały blok . 
Jak tak można . Jest jaka władza albo jej nie 
ma we w tym Kędzierzynie .

(nazwisko do wiadomości redakcji)
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ich w stan głębokiej roz terk i. bo jak tu wybrać tego najlepszego, gdy 
wszyscy dobrzy?

Kiedy ukaże się ten “Serwus” już będzie wiadomo . które szkoły 
stanowić będą o poziomie finału.

Ale nie finał jest w całym turnieju najważniejszy. Zobaczyliśmy na 
własne oczy.że młodzi ludzie potrafią robić kulturę i bawić się nią. może 
ten ich zapał nie został wskrzeszony tylko na czas trwania zawodów? 
Może zaczną odwiedzać pustawe ostatnio sale “Chemika” i Domu 
Kultury w Koźlu?

Kilkudziesięciu “małolatów”zasmakowalo uroku przebywania na 
scenie w “świetle jupiterów” .zauważyło ,że to co grają, śpiewają , 
recytują wywołuje oklaski, śmiech i aplauz kilkusetosobowej widowni. 
To wciąga. Mam nadzieję ,że na dłuższy czas.
I oby jak najszybciej.

Piotr Gabrysz

ŻYCZENIA  OD PRZEDSZKOLAKÓW  DLA 
PREZYDENTA M IA S T A  

Wszystkiego najlepszego w pracy i żeby duzo rzeczy dobrych robił. 
Ala - la t  6
No, żeby Pan Prezydent byt zdrowy i żeby przyszedł nas odwiedzić 
w przedszkolu i ... żeby był szczęśliwy też.
Agnieszka - la t  &
Żeby był zdrów i miał dobre serce.
Tomek - la t  6
Żeby dobrze pracował i nie robił nikomu na złość.
Tomek - la t  &

Z Soest otrzym aliśmy życzenia dla “Serwusa”, wszystkich 
Pań i Panów, Dziewczyn i Chłopców, znanych i nieznanych w 
Kędzierzynie-Koźlu.

D ziękujem y. P rzekazu jem y  poniżej.

Herewith I sent you our w ishes for C hristm as and 1993 for 
“SERW US”. We appreciate very much the possibility to give 
our w ishes to all men and w om en, boys and giris, known and 
unkown friends, in Kędzierzyn-K oźle.

I hoppe to see you soon. M aybe (?) 21. D ecem ber. We will see.

Wij wensen alle bekende en onbekende vrienden in Kędzierzyn- 
Koźle een V rolijkK erstfeest en een Gelukkig 1993 Bert Kryger, 
voorzitter SKK.

M IEJSKA BIBLIOTEKA PUBLICZNA  
W K Ę D Z IE R Z Y N IE -K O Ź L U

SZANOW NI PAŃSTWO !
Już po raz kolejny na lamach “ Serwusa " zapraszamy do 

naszych wypożyczalni kaset wideo. Zapewniamy bieżący dopływ 
nowości. Miesięcznie przybywa ok. 60 nowych filmów w różnych 
gatunkach, począwszy od horrorów i sensacyjnych akcji, a 
skończywszy na komediach i doskonałych filmach dla 
najmłodszych.
SZUKASZ NOW OŚCI ? - ZN A JD ZIESZ JE  U NAS !

MIEJSKA BIBLIOTEKA PUBLICZNA 
Wypożyczalnia kaset czynna
Stare M iasto Rynek 3: codziennie od 10 do 19

w soboty od 11 do 19
Filia Nr 5
Centrum, ul. Świerczewskiego 24 codziennie od 11 do 19

Cena za wypożyczenie na okres świąt nie ulegnie podwyższeniu - 
opłata jak za normalny weekend!

“Kto ma w dobroci silną wolę 
i silną chęć służby ludziom - 
Temu życie pięknym snem będzie”

J. Korczak
M otto to jest wyrazem uznania i podziękowania wszystkim ludziom 

dobrej woli-ludziom prezentującym zakłady pracy, osobom prywatnym 
i rodzicom naszych dzieci. Wasza całoroczna pomoc finansowa, bądź 
wkład pracy własnych rąk pozwoliły nam na stworzenie lepszych 
warunków do zabawy i nauki naszym wychowankom.

Za tak wielkie zrozumienie i ogromną pomoc Dyrekcjom i 
Okręgowej Spółdzielni Mleczarskiej , Z ZG T “Polgaz” Gliwice- 
Wydział w Kędzierzynie-Koźlu. Okręgowej Dyrekcji CPN, Banku 
Spółdzielczego , Rejonow ego Przedsiębiorstw a Rem ontowo - 
Budowlanego, Zakładów Azotowych “Kędzierzyn”, Zespołu Szkól 
Żeglugi Śródlądowej, Instytutu Ciężkiej Syntezy Organicznej , 
Zakładów Chemicznych “Blachownia”, Konfekcyjno-Bieliźniarskiej 
Spółdzielni Pracy “P ro m ień ” , Z espołu  Spichrzy i Młynów, 
Kierownictwu Przedsiębiorstwa Przerobu Złomu i Metalu oraz osobom 
prywatnym Bogdanowi i Grażynie Kościółek , Dorocie Kuźnia . 
Beacie Szajner składają serdeczne podziękowania dzieci zPrzedszkola 
nr 13 wraz z gronem pedagogicznym , dyrekcją i rodzicami. Z  okazji 
zbliżających się Świąt oraz nadchodzącego Nowego Roku życzymy 
wszystkim po staropolsku “D o siego roku”.

Maria Tworzydło

LISTA HITÓW  W NASZYCH WYPOŻYCZALNIACH

1. Pola śmierci (The Killing Fields); Filia Nr 5. ul.Świerczewskiego
dram at polityczny

2. Nieme kino (Silent Movie); MBP. Rynek 3
komedia

3. Dzika Orchidea (Wild Orchid); Filia Nr 5, ul.Świerczewskiego
dramat erotyczny

4. Rodzinny interes (Family Business); MBP, Rynek 3
komedia

5. Dawno temu w Ameryce (Once Upon A Time in America); 
MBP, Rynek 3 cz. I i II); Filia Nr 5, ul.Świerczewskiego

sensacyjny
6. Radioaktywne marzenia (Radioaktive Dreams); Filia Nr 5, 
ul.Świerczewskiego fantastyczno- sensacyjny
7. Starfire (MBP, Rynek 3) fantastyczny
8. Władca much (Lord Of The Flies); (MBP, Rynek 3)

psychologiczno - obyczajowy
9. Telia : Little Girl Lost (MBP, Rynek 3)

obyczajowy
10. Dziadek do orzechów (MBP, Rynek 3);

bajka

NASZE ŚWIĄTECZNE PROPOZYCJE
- Zwolennikom mocnych wrażeń i dobrej muzyki polecamy film “ Pola 
Śmierci” (The Killing Fields), nagrodzony aż trzema Oskarami. Jest 
to w strząsająca h istoria dziennikarza obserw ującego wejście 
Czerwonych Khmerów do stolicy Kambodży - Phom Penh. Film 
wyreżyserował Roland Jofle, twórca niezapomniałej “ Misji “ z 
doskonałą muzyką F.nnio Morricone.
Tym razem Joffe zaprosił do współpracy utalentowanego muzyka 
rockowego Mike'a Oldfielda. Świetnym pomysłem wydawcy było 
dołączenie do każdej wideokasety - kasety audio z doskonałą ścieżką 
dźwiękową.
- Rozrywkę w świąteczne popołudnie całej rodzince zapewni doskonała 
komedia “ Nieme kino”. Film ten bił rekordy powodzenia w kinach. 
Jego realizację oparto na wzorach kina niemego / z czasów Macka 
Sennetha /, pełnego absurdalnego humoru i doskonałych gagów. 
Dodatkową atrakcją filmu jest obsada aktorska. Występujące w 
epizodach supergwiazdy /Burt Reynolds, Liza Minelli. Paul Newman 
/  drwią bez litości z siebie i swoich wizerunków.
- Dużą popularnością w naszych wypożyczalniach cieszyły się dramaty 
erotyczne “ 9 i pól tygodnia “ oraz “ Dzika Orchidea II “ . Jest to 
historia młodej prostytutki usiłującej wyrwać się z przypisanej jej roli 
seksownej zabawki.Jest to zarazem opowieść o mrocznych obliczach 
miłości i namiętności. W roli głównej występuje Nina Siemaszko.
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KOŚCIÓŁ ŚW ZYGMUNTA
Parafia kozie lska powstała i rozwijała 

się wraz z założeniem i rozbudową grodu, a 
następnie miasta Koźla. Miało to miejsce w 
pierwszej połowie XII wieku. W 1239 r. 
odnotowano w dokumentach imiona księży 
kozielskich. Kościół parafialny wymieniony 
został w zapisach w 1295r. W 1323 r., według 
tradycji, wzniesiono kaplicę Najświętszej 
Panny Marii. Prawdopodobnie nastąpiło to 
jednak, podobnie jak budowa prezbiterium, 
dopiero przed 1414 r. Koźle w tym czasie było 
archiprezbiteriatem, czyli siedzibą starszego 
kanonika katedralnego, do którego należało 
kilkanaście okolicznych parafii. Kozielski 
kościół parafialny uległ zniszczeniu podczas 
groźnego pożaru, jaki miał miejsce w mieście 
20 sierpnia 1454 r. O dbudowa świątyni 
zakończona została dopiero w 1489 r. W 
okresie reformacji, zapoczątkowanej w 1517 
r., kościół pozbawiony opieki i opuszczony 
uległ częściowej ruinie. D opiero w 1570 r. 
pojęto dzięki staraniom właściciela Koźla 
hrabiego Jana von Oppesdorf, odbudowę 
obiektu. W ykonano wówczas sklepienie 
korpusu oraz rozpoczęto budowę elewacji 
zachodniej, zaplanowanej jako dwuwieżowej. 
Zrealizowano jednak tylko wieżę południową. 
Koścół został ponownie konsekrowany, a za 
patrona otrzymał św. Zygmunta. W 1681 r., 
przeprowadzając kolejny rem ont świątyni, 
wymieniono dach kościoła i wieży.

N ieko rzystny  o k res d la  p a ra f ii 
kozielskiej zapoczątkował 1741 r. W lutym 
tego roku Prusacy  opanow ali m iasto i 
przystąpili do rozbudowy twierdzy kozielskiej. 
Podczas kolejnych walk prusko-austriackich 
w sierpniu 1745 r. kościół został poważnie 
uszkodzony. Dalsze lata również nie były dla 
niego korzystne. W  1801 r. huragan zniszczył 
dach św iątyni, a w 1807 r. podczas 
sześciomiesięcznego oblężenia miasta przez 
oddziały napoleońskie kościół, podobnie jak 
całe miasto, znacznie ucierpiał. Zniszczenia 
stopniowo usunięto, a w 1858 r. odnowiono w 
kościele tynki, zaizolow ano ściany oraz 
wymieniono okna. W krótce jednak znów 
doszło do znacznej dewastacji budynku 
kościelnego. Nastąpiło to w latach 1876-1884 
na  tle sporów związanych z  obsadą stanowiska 
proboszcza. D opiero w latach 1897-1899 
odnowiono kościół gruntownie, nadając mu 
w znacznej mierze neogotycki charakter. Po 
I w ojnie św iatow ej d o k o n an o  jedyn ie  
drobnych napraw i udogodnień. M.in. w 1924 
r. założono instalację elektryczną, w 1932 r. 
zamontowano centralne ogrzewanie, w 1934 
r. gruntownie odnowiono wnętrze kościoła.

II wojna światowa nie spowodowała 
poważniejszych zniszczeń kościoła, a  te które 
miały miejsce zostały sprawnie usunięte 
wkrótce po wyzwoleniu. Niemniej jednak po 
pewnym czasie  za is tn a ła  kon ieczność  
poważniejszego remontu. Przeprowadzono 
go w latach 1959-1960. Naprawiono wtedy 
dach, otynkowano wieże i pom alowano 
wnętrze.

Gruntowny rem ont świątyni rozpoczął 
się w maju 1992 r. Całkowicie wymieniono 
dotychczas dachówkę na wieży kościelnej, na 
dachu nawy głów nej i dachu  K aplicy 
Najświętszej Panny Marii. W trakcie prac

remontowych okazało się, że całkowitej 
wymiany wymaga konstrukcja dachu nad 
prezbiterium. Usunięto więc dotychczasową 
więźbę - zachowując jedynie jej fragment - i 
zamontowano konstrukcję metalową.

Remont dachu to dopiero początek 
zaplanowanego na kilka lat gruntownego 
odnawiania kościoła. Jednakże wysokie koszty 
remontu, pokrywanego dotychczas głównie 
ze składek parafian, stawiają pod znakiem 
zapytania realność wszystkich zamierzeń.

Wielokrotne zniszczenia kozielskiego 
kościoła i następujące po nich rem onty 
spowodowały zatarcie licznych, pierwotnie 
gotyckich lub renesansowych, cech budowli i 
nadan ie  je j charak teru  neogotyckiego. 
W idoczne to jest zwłaszcza na ścianach 
zewnętrznych i elewacji zachodniej.

Kościół św. Zygmunta jest budowlą 
trójnawową, pseudohalową. Nawa główna jest 
nieco wyższa od bocznych. Nawy połączone 
są ostrołukowymi arkadami filarowymi. W 
prezbiterium, korpusie i kaplicy występuje 
sklepienie krzyżowo-żebrowe. W pozostałych 
pomieszczeniach są sufity. Chór muzyczny 
pochodzi z XVII wieku, przebudowany został 
jednak w latach trzydziestych tego stulecia 
przez dobudowanie części przedniej z prostym 
p a rap e tem . Pod ko n iec  X IX  w ieku 
wybudowano obok wieży klatkę schodową 
prowadzącą na chór. Na zewnątrz murów 
kościelnych znajdują się szkarpy, tj. filary 
przyporowe, przyjmujące na siebie część 
ciężaru sklepienia kościoła.

Zwiedząjący kościół powinni zwrócić 
szczególną uwagę na znajdujący się w ołtarzu 
kaplicy Najświętszej Panny Marii obraz Matki 
Boskiej z Dzieciątkiem zwanej “Kozielską”. 
Jest to obraz gotycki. Jego  pow stanie 
datowane jest na około 1420 r. Wizerunek 
przyozdobiono piękną srebrną trybowaną (tj. 
wykonaną specjalną metodą kucia lewej strony 
blachy) sukienką. Sukienka jest barokowa. 
Pochodzi z przełomu XVII iXVIII wieku. 
Posiada delikatną dekorację kwiatowo - 
ro ś lin n ą . N iegdyś ku lt M atki B oskiej 
Kozielskiej był bardzo żywy. D o Koźla 
przybywały pielgrzymki, niekiedy nawet z 
odległych miejscowości. Przed obrazem  
składano różne wota. Dopiero w okresie 
m iędzyw ojennym  k u lt zan ik ł p raw ie  
całkowicie i obecnie ma wyłącznie charakter 
parafialny.

Dużą wartość zabytkową ma także, 
znajdujące się po lewej stronie o łtarza 
g łów nego, tab e rn ak u lu m  śc ienne  
późnogotyckie z końca XV wieku. Jest ono 
k am ien n e , p ro s to k ą tn e , p o siad a jące  
charakterystyczny dla gotyckiej architektury 
elem ent dekoracyjny zwany maswerkiem. 
zawierający płaskorzeźbę św. Weroniki z 
chustą.

W prawej nawie bocznej, w ścianie 
p rzy  w ejściu , znajdu je  się żeliw na , 
renesansow a płyta nagrobna Agnieszki 
Witlich z Błogocic, zmarłej w 1572 r. Poza 
tym w kościele przechowywane są zabytkowe 
naczynia liturgiczne, których jednak nie 
udostępnia się zwiedzającym.

Ryszard Pacułt

FUNDACJA POMOC 
DZIECIOM ŚLĄSKA

Z an ieczy szczen ie  środow iska  
a tm o sfe ry czn eg o  Ś ląska su b s tan c jam i 
emitowanymi przez przemysł, transport i 
przekraczającymi dopuszczalne granice, jak:
- opady pyłu (w różnych miejscowościach 
odpowiednio 10 do 15x)
- benzo - alfa - piren (odpowiednio 20do30x)
- perylen (4 do 10x)
- dwutlenek siarki (około lx)
- ołów (1 do 4x)
to ekologiczne uwarunkowania, w których 
wzrasta młode pokolenie Śląska.

U w aru n k o w an ia  g e n e ty c z n o  - 
rodzinne i czynniki socjalno - ekonomiczne 
d o d an e  do  k a ta s tro fa ln y c h  w aruków  
ekologicznych sprawiają, że dzieci śląskie już 
z chwilą narodzin  rozpoczynają życie z 
upośledzeniam i zdrowotnymi organizmu, 
przekazywanymi genetycznie z nasilającymi 
się z pokolenia na pokolenie. Badania śląskich 
środowisk ujawniają, co następuje:
1. patologia ciąży, wynikająca ze złego stanu 
zdrowotnego rodziców, a objawiająca się 
powikłaniami porodów  dochodzi w woj. 
katowickim do 45% badanych przypadków,
2. wczesne porody w 14,1% badanej grupy.
3. martwe urodzenia wśród 10% badanych.
4. wady w rodzone wymagające leczenia 
chirurgicznego bezpośrednio po urodzeniu, 
lub w okresie wczesnego niemowlęctwa wśród 
10% badanych,
5. zaniżona masa ciała u now orodków, 
powodowana m.in. niedotlenieniem płodu, 
spowolnieniem tempa przemiany materii i 
grożąca gorszym rozw ojem  fizycznym i 
psychicznym wśród 16,5% badanych,
6. niedokrw istość w śród 22% badanych 
niemowląt,
7. liczne przypadki anemii, ołowicy, uczuleń, 
astmy, chorób układ u oddechowego, to częste 
diagnozy stawiane przez lekarzy śląskim 
dzieciom, a także ich rodzicom,
8. wady postawy i kręgosłupa, zaburzenia 
statyki ciała, upośledzenie aparatu mięśniowo 
wiązadłowego. wady wzroku (i inne) to dalsze, 
nagminne u śląskich dzieci wady zdrowia.

Ogółem - notuje się na Śląsku około 
35% dzieci w przedziale wiekowym 3 do 19 lat 
zarejestrowanych w grupach specjalnej troski 
(dyspensyjnych).

B ezb ro n n e  w obec wyżej 
wymienionych faktów śląskie dzieci i młodzież 
wymagają szczególnej troski. Troska o to 
pokolenie, ochrona jego zdrowia - stanowi 
statutowy cel
FUNDACJI POM OC D ZIECIO M  ŚLĄSKA 
która liczy na pomoc ludzi o wielkim sercu, 
dla których nieszczęście innych nie jest 
obojętne.
FU N D A C JA  apeluje o Twoją pom oc i 
w spółdzialąnie w och ro n ie  najbardzie j 
bezbronnej grupy naszego społeczeństwa - 
dz iec i, k tó re  p łącą zd row iem , a 
niejednokrotnie życiem za zatrucie ich ziemi, 
wody i powietrza.
Z anim  zaow ocują  s ta ra n ia  o och ronę  
środowiska i naprawimy te szkody - pomóżmy 
wspólnie śląskim dzieciom.

FUNDACJA
POM OC D ZIEC IO M  ŚLĄSKA 
40- 114 KATOW ICE 
ul. Ściegiennego 
tel. 598 - 665 
Bank ac. GBG Katowice 
nr konta 632302 - 7588 - 132 - 3



BUSINESS SERWUS
Przedsiębiorstwo “O pam ” z Katowic przesłało do Urzędu Miasta 
o fe r tę  do tyczącą  sp rzedaży  prefabrykow anych  domków 
jednorodzinnych importowanych z USA. Domki Przedsiębiorstwo 
zobowiązuje się montować w ciągu 7 dni (łącznie z wyposażeniem). 
Spełniają one najostrzejsze normy amerykańskie dotyczące trwałości 
i współczynnika przenikania ciepła. Mają atesty Ministerstwa 
Budownictwa . Koszt (bez montażu) przedsiębiorstwo “Opam” 
skalkulowało od 1.5 mln do 3,5 mln /m2 w zależności od rodzaju 
wyposażenia wewnętrznego. Zainteresowanym podajemy nr telefonu 
:Katowice , t e l . : 588 - 061 do 4.

O d 30.03.do 2.04.93 r.odbędą się w Opolu I Międzynarodowe Targi 
Gospodarcze. W Hali Widowiskowo - Sportowej “Okrąglak” od 
godziny lO.OOdo 18.00 inw estorzy,producencii handlowcy z  różnych 
branż przedstawiać będą swoją ofertę . Bliższych informacji udzieli 
Państwu Wydział Działalności Gospodarczej U.M. 
tel. 219 - 20 lub bezpośredniow Biurze Organizacyjnym Targów u 
p.Aleksandry Pietrek. tel. (077) 364 - 35. 364 - 36 lub 393 - 48.

Fundacja  R olnicza z siedzibą w W arszawie przy skwerze 
Kard.S.Wyszyńskiego 6 udziela pomocy kredytowej na inwestycje 
zw iązane z u ruchom ien iem  lub rozszerzen iem  działalności 
gospodarczej na wsi oraz w osiedlach i miastach położonych w 
regionach wiejskich w zakresie :
- produkcji
- przetwórstwa rolno - spożywczego
- handlu i usług

Osoby zainteresowane otrzymaniem kredytu winne wystąpić do 
Fundacji wypełniając Ankietę Wstępną.

Kredyty udzielane są na okres 5 lat z możliwością karencji do 1 roku. 
Preferowane są kredyty z krótszymi okresami spłaty. oraz tak ie . które 
stworzą największą ilość nowych miejsc pracy.

Szerszych informacji udziela Wydział Działalności G ospodarczej, 
tel. 219 - 20 oraz Fundacja Rolnicza, tel. (022) 38 - 95 - 05.

Cech Rzemiosł Różnych informuje :
Kędzierzyn-Koźle ul.F.Roosevelta tel. 239-71 panowie Czesław 
G ardela - dyr.CRR
K-Koźle i Jan Kubina st.cechu CRR  przekazali kilka cennych 
wskazówek dla mieszkańców. którzy korzystają lub będą korzystać z 
usług rzemieślników . W związku z licznymi przypadkami oszustw i 
nierzetelności oraz częstego nie dotrzymywania terminów przez 
różnych  w ykonaw ców  p ro p o n u jem y  u tw o rzen ie  punk tu  
informacyjnego po tel. 239-71 od 7.00 do 15.00 , gdzie odpowiadać 
będziemy na pytania nt. poręczenia ze zrzeszonych w Cechu Rzemiosł 
Różnych rzem ieślników .

Od grudnia 1988 r. obowiązuje ustawa o działalności gospodarczej 
na podstawie której zakłady rzemieślnicze nie mają obowiązku 
przynależności do organizacji .
Od tego czasu powstało dużo zakładów różnych specjalności, które 
muszą się tylko rejestrować w Wydziałach Działalności Gospodarczej 
w Urzędach Miasta czy Gminy. Dla podmiotów rzemieślniczych, a nie 
handlowych tą organizacją jest CRR  . do której aktualnie należy 
prawie 200 zakładów z K-Koźla i okolic. D o 1988 r. było tych zakładów 
zrzeszonych ponad 600.
Statystyczny mieszkaniec nie orientuje się, który z zakładów jest 
zrzeszony w cechu i czy w ogóle jest zarejestrowany w Urzędzie. W 
związku z tym, że liczba usług niesolidnych wzrasta sądzimy, że liczba 
nie zarejestrowanych firm czy zakładów jest znaczna, bowiem zakłady 
do których klienci mają pretensje często nie figurują w naszym 
rejestrze zrzeszonych w Cechu. W  takiej sytuacji nie możemy pomóc 
oszukanemu klientowi. Gdy przytrafia się tzw. “fuszerka” ze strony 
naszego członka to posługujemy się procedurą, która naprawia wszelkie 
nieprawidłowości i klient może mieć pewność, że reklamacja zostanie 
uwzględniona. Oczywiście nie wszystkie firmy czy zakłady usługowo- 
rzemieślnicze , które nie są w rejestrze CRR są niesolidn. Są zakłady 

zawodowe jest znikome. Jakość usług jest taka , że poręczenie ze 
strony CRR czy Izby Rzemieślniczej jest wiarygodne i klient może 
czuć się bezpiecznie. Zatem informujemy mieszkańców, że Cech 
Rzemiosł Różnych z siedzibą w K-Koźlu przyjmuje skargi wyłącznie 
dotyczące członków organizacji. Jednocześnie przestrzegamy przed 
oszustami, którzy pobierają zaliczki i nie przedstawiają wiarygodnych 
zaświadczeń dotyczących faktycznych uprawnień.

o p ra c. P.M .

WYKAZ
lokali użytkowych do wynajęcia poza przetargiem

Z G M “ Centrum

1. ul.Grunwaldzka 29 parter 43,43
2. ul.Grunwaldzka 29x II p. 173,85
3. ul.Grunwaldzka 29x Ip . 17,20
4. ul.Grunwaldzka 29x ♦» 11,56
5. ul.Grunwaldzka 27 a 74,0 +  36,60
6. ul.Grunwaldzka 27 a parter 19,91
7. ul.Głowackiego 12 a 57,34
8. ul.Dzierżonia 2 II p. 34.40
9. ul.Sławięcicka 46 parter 37,90
10. ul.Sławięcicka 46 35.77
11. ul.Grunwaldzka 26 Ip . 16,63

Z  G M “Stare Miasto”

12. ul.Targowa 4 parter 34,79
13. ul.Rybarze 5 *ł 170,60
14. ul.Główna 23 74,36
15. ul.Złotnicza 8 III p. 12,22
16. ul.Złotnicza 8 22.78
17. ul.Piastowska 27 parter +  I p. 78.23
18. ul.Piastowska 26 114.40
19. ul.Piastowska 33 -”- + Ip . 115,35
20. ul.Piastowska 38 [P- 28,52
21. ul.A. Czerwonej 11 135,14
22. ul.A. Czrewonej 11 parter 155,72
23. ul.A. Czerwonej 11 Ip . 185.14
24. ul.Kraszewskiego 7 parter 340,12
25. ul.Targowa 10 »* 71.57

Z  G M “Pogorzelec”

26. ui.Marynarska 1 parter 16.90
27. ul.P. Wagner 21,94
28. ul.Kłodnicka 90 40,20
29. ul.Portowa 31 34,10
30. ui.Marynarska 1 » 159,33
31. ul.Żeglarska 2 140.59
32. ui.Marynarska 4/5 III p. 17,20
33. ul.Szopena 19 parter 55,43
34. ul.Kozielska 6/3 28,86

Z  G  M “Śródmieście”

35. ul.Lompy 4 parter 164,66

X -1budynek przeznaczony do sprzedaży. Najem okresowy do
momentu sprzedaży.



ASEKURANT MIEJSKI
MIES IĘCZNIK ZWIĄZKU LITERACKIEGO URZĘDASÓW KĘDZIERZYN A-KOŹLA

NR 3 MIESIĄC XII AD 92

O D  R ED A K C JI:
Jeszcze nas nie zaniknęli, witamy więc po raz trzec i. Z  niepokojeni 
zauważyliśmy , że w listopadzie wydrukowano nas po terminie . W 
związku z tym wszystkim . którzy chcieli nas cytować , wykorzystać 
nasze teksty do swoich celów
składamy najszczersze przeprosiny . Postaramy się by “Serwus” nie 
spóźnia! się (? ) , spaźniał (?) - by te gryzipiórki z “Serwusa” używały 
kalendarza - do planowania terminu wydania ich i Naszej gazety .

Redakcja

W IADOMOŚCI Z TRZECIEJ RĘKI
Spadkobiercy i potomkowie Bronisława Malinowskiego słynnego 

etnografa i podróżnika wytoczyli proces Anastazji P. za plagiat 
książki ich dziada pt:”Życie seksualne dzikich

Zwierzęta domowe Opolszczyzny wystosowały list otwarty do 
Wojewody, w którym informują . że dopóki nie zostaną podniesione 
ceny skupu żywca w ramach protestu odmawiają mówienia ludzkim 
głosem w wigilijną noc .

W Warszawie powstał Społeczny Komitet zbierający podpisy pod 
petycją o przeprowadzenie referendum w sprawie wykreślenia z 
Konstytucji zapisu o referendum.

W księgarniach jest do nabycia nowa książka Joe Alex‘a pt :” 
Z adep tan i p rzez  tłum  - h is to ria  praw dziw a w prow adzenia 
powszechnego podatku dochodowego” .

VADEMECUM PETENTA CZYLI URZĘDNIK TEŻ CZŁOWIEK 
Przy założeniu . że stosujemy się do porad z poprzednich dwóch 

odcinków naszego vademecum umiejętność pisania podań pozwoli 
osiągnąć absolutny sukces przy załatwianiu każdej sprawy.

Niżej podajemy kilka wzorów. które warto stosować przy pisaniu . 
Przykłady te zostały opracowane na podstawie wieloletnich badań . 
a ich skuteczność mieści się w granicach błędu statystycznego .
1.Podanie w/g zasady “Kto mieczem wojuje “
Stosujemy maksymalną liczbę cytatów z różnych przepisów . 
Dzienników Ustaw łącznie z odnośnikami . późniejszymi zmianami 
etc. Urzędnik czytając to wszystko szybko dojdzie do wniosku, że nie 
załatwiając sprawy pozytywnie niechybnie wyląduje w sądzie za brak 
kompetencji . zostanie obsmarowany w lokalne j gazecie . a w 
najlepszym wypadku rozstąpi się ziemia ukazując piekielne czeluście

Stawiamy sto do jednego, że sprawa zostanie załatwiona szybko 
(szybkość jest w tym przypadku funkcją ilości zacytowanych aktów 
prawnych)
2.”Pieniactwo markowane" zanosząc podanie do urzędu wysyłamy 
jednocześnie do wszystkich możliwych środków masowego przekazu. 
Sejmu, Kurii, partii politycznych, związku kynologicznego , ZAIKS-
u . ZPA P-u, szwagra itd. itd.. list w którym skarżymy się na powolność 
działania urzędów i nie zmieniający się od czasów komuny sposób 
załatwiania petenta. Po 14 dniach z niewinną miną zjawiamy się po 
zgodę rzuconą nam w twarz przez obrażoną w swojej godności 
urzędniczkę. Trochę trzeba wycierpieć, ale sukces gwarantowany 
•(Jest on w tym przypadku pochodną ilości instytucji do których dotarł 
nasz list).
3."Zagłaskanie kota na śmierć”
Technika ta sama tylko w listach nie skarżymy s ię . a wręcz przeciwnie 
chwalimy pod niebiosa Urząd w którym chcemy coś załatwić . Kopie 
zamieszczonych w prasie listów przezornie zabieramy ze sobą .
4. Podłechtanie próż.ności”
W podaniu piszemy np.”Tylko Pan w swojej dobroci , wielkiej

inteligencji i umiłowaniu służby dla szarego obywatela jest w stanic 
pomóc w załatwianiu wielkiego dla m nie, a błahego dla Pana problemu” 
lub inne tego typu bzdury . Trafiając na zarozumiałego bufona 
osiągamy natychmiastowy sukces (wreszcie człowiek, który przejrzał 
mnie na wylot) W innych przypadkach narażam y się na pobłażliwość 
. politowanie , pukanie w czolo(Wariat!Ja-wielkiego serca, służba 
szaremu obywatelowi .Idiota!)
Tego typu sposób wymaga uprzedniej wizji psycho - lokalnej .
5."M etoda H erza”(dużej częstotliwości)
Podanie piszemy w dowolnej formie po czym już następnego dnia 
dow iadujem y się o  sposob ie  zała tw ien ia  osobiście  (sukces 
gw arantow any) lub telefonicznie (istn ieje n iebezpieczeństw o 
świadomego lub w afekcie wyrzucenia przez urzędnika telefonu za 
okno po naszym 153 grzecznym pytaniu “Czy już?”)
6.”Wielki G atsby” - metoda pisania podań wymagająca wytrzymałości 
nerwowej, małej drukarenki i znajom ości realiów  społeczno- 
politycznych. Bardzo ryzykowne, ale przy odrobinie szczęścia 
niezawodne. Piszemy np. coś takiego: ”Mam nadzieję, że Pan (Pani) 
pomoże mojemu przyjacielowi... (tu wpisujemy nazwisko) w sprawie, 
którą Panu (Pani) przedstawi. Dopisujemy kilka grzecznościowych 
frazesów i podpisujem, na malej drukarence proponując wcześniej 
właściwą pieczątkę .Im ważniejszy będzie to podpis tym większy efekt: 
Prezydent RP . Marszałek Sejmu. Senatu, J.Kuroń, wojewoda. 
Komendant Policji, w ostateczności dyrektor dużego, lokalnego 
p rzedsięb io rstw a itd . to  ty lko  n iek tó re  m ożliw ości. Przed 
podpisywaniem się za szefów różnych partii konieczne wcześniejsze 
sprawdzenie poglądów politycznych urzędnika.

Można wymienione metody łączyć: (Wojujący mieczem Wielki 
Gatsby: Pieniacz wielkiej częstotliwości), żeby efekt podania wzmocnić 
i zapewnić swojej sprawie powodzenie.

Życząc wszystkim Petentom  samych miłych chwil w Urzędach 
przypominamy:
urzędnik też człowiek, może coś załatwiać w sąsiednim urzędzie i 
dlatego jest taki wściekły.

KONIEC

ASTROLOGICZNY ROK 1993
W kalendarzu chińskim będzie to  “ Rok M uchy”.W zuluskim 
“Przepołowionej dzidy“ . W polskim “Podwyżek”.
Gwiazdy wskazują, że zacznie się normalnie czyli 1 stycznia! Niektórzy 
mogą z tego powodu odczuwać ból głowy . suchość w gardle i 
sztywnienie języka. Inne osoby wpływ Nowego Roku odczują dopiero 
2 lub 3 stycznia . Układ Wenus z Jowiszem spowoduje awanse , 
degradacje, wyrzucenie z pracy, śluby. pogrzeby, narodziny .wypłaty 
rent i em erytur, podwyżki cen benzyny. alkoholu i kilku innych rzeczy

W połowie roku spodziewane są wakacje , a w maju o ile Syriusz nie 
zmieni swojej pozycji m atury. Koniunkcja Kasjopei z Gwiazdą Polarną 
pogorszy łączność telefoniczną, a Mgławica Andromedy nadal będzie 
wpływała na fatalną jakość Polskiej Telewizji . Wiosną trafią się 
jeszcze dwie, trzy powodzie. w lipcu inwazja szpaków na sadywiśniowe 
, a w sierpniu susza . Poza tym idzie na lepsze czego sobie i Państwu 
życzy.

Astrolog Miejski

R edagu je  Z espół:
R ed.nacz. K ociubałko
K orek ta  : szw agier
Pies sek re ta rza  redakcji: T u p ek



SPO RT SERWUS
ZA DROGO DLA PZPS

Zbyt wygórowane warunki finansowe 
p o staw io n e  p rz e z  d z ia łaczy  “ R u c h u ” 
Z d z ieszow ice  były g łów ną przyczyną 
rezygnacji z rozegrania Finału Pucharu Polski 
w siatkówce m ęż czyzn. Pazerność kilku 
panów sprawiła, iż piękny , nowoczesny 
kompleks sportowy zamiast zaistnieć na arenie 
krajow ej, p o zostan ie  nada l sportow ym  
zaściankiem. Za agodą Polskiego Związku 
Piłki Siatkowej wybór padł na “Gwardię” 
O P O L E , k tó ra  b ęd z ie  o rg a n iz a to re m  
turnieju, przeniesionego na 12 - 14.02.93.

TAKTYCZNE PORAŻKI

S ia tk a rzo m  “ C h em ik a” zaczyna 
brakować “tchu” w rundzie rewanżowej. We 
własnej hali rozegrali mecze 3:0 i 1:3( z 
sąsiadam i w tabeli “Stilonem ” G orzów . 
W prost z au tokaru  po kilku godzinach 
podróży przystąpili do gry gorzowianie. W I 
partii nie mogli odnaleźć się na parkiecie i 
tylko na chwilę przebudzili się w II secie. 
Chemicy grali jak w transie, zaś dynamiczne 
ataki Lacha i Baranowskiego, wyśmienita 
defensywa całegozespołu wprost deklasowały 
rywala. W niedzielę - odwrotnie. To goście 
podyktowali warunki gry, a kadrowicz Bartuzi 
w pojedynkę wygrał z “Chemikiem” .
Z wyjazdu do Krakowa siatkarze wrócili bez 
punktów. Broniący się przez spadkiem Hutnik 
zwyciężył naszych 3:1 i 3:1. Jak twierdzą bliżej 
w tajem niczeni porażki te m ają podłoże 
finansowe. Kierownictwo klubu “wisi” z 
w ypłatam i p rem ii za w ygrane m ecze. 
Zawodnicy nie maja motywacji do gry i efekty 
są m ierne . Jeżeli sytuacja nie u legnie 
poprawie, marzenia o awansie do serii “A ”, 
trzeba będzie odłożyć ad acta. Szkoda, gdyż 
szansa jest jak nigdy dotąd w historii piłki 
siatkowej “Chemika”.

SPORTOWE PLEBISCYTY
K ończący się ro k  kalendarzow y 

przynosi w sporcie wiele różnorodnych 
plebiscytów, rankingów i podsumowań. Nie 
inaczej jest w “Chemiku”. Szkoleniowcy i 
działacze sekcji piłki siatkowej obserwując 
swych p o d o p iecz n y ch  w m eczach  
wyjazdowych i na własnym parkiecie doszli 
do wniosku, iż bezkonkurencyjnym  tym 
razem okazał się JA NUSZ BARANOWSKI. 
Za nim na 2 i 3 miejscu znaleźli się D A RIU SZ 
RUDNICKI i R O IA N D  DEM BOŃCZYK.

Pitkarzom w tym roku nie przyznano 
tradycyjnych trzech m iejsc w klubowym 
rankingu. T rener Jerzy Fuchs wyróżnił tylko 
najrówniej grających: Z b ig n iew a  Matyjaska, 
Pawła M ikolaszka, A driana Stobrawego, 
M ariu sza  S ie rp iń sk ieg o , Ja ro s ław a

Dziewulskiego i Jerzego Gąsiora czuli tzw. 
trzon zespołu.

Od kilku sezonów Klub Sympatyków 
“Chemika” również przyznaje indywidualne 
nagrody dla najlepszego zawodnika po każdej 
rundzie rozgrywek. Tym razem, jak twierdzi 
jeden z inicjatorów tej klasyfikacji Piotr 
CZERW  słabsza postawa futbolistów na 
boisku nie pozwoliła wyłonić faworyta. 
Nagrody poczekają do zakończenia sezonu, 
a kw ota , k tó rą  z eb ran o  do  te j po ry  
przeznaczona zostanie na kupno koszulek 
dla najlepszej drużyny trampkarzy.

NOWE TWARZE 
W “ ODRZE“

Jak trudno jest w dzisiejszych czasach 
zawiązać koniec z końcem nie trzeba nikogo 
przekonywać. Nic inaczej sprawy wyglądają 
w sporcie. Kozielska “ O dra “ pod koniec 
sezonu  sportow ego stanę ła  na sk ra ju  
bankructwa. Zadłużenia finansowe sięgają 
takich sum, że zastanawiano się nad dalszą 
egzystencją klubu. Na szczęście są jeszcze w 
mieście ludzie, pragnący ratować sport, a w 
szczególności piłkę nożną. Na przełomie 
listopada i grudnia odbyło się w “ Odrze “ 
walne zebranie sprawozdawczo - wyborcze, 
na k tórym  kilku nowych działaczy  
zadeklarowało chęć pracy w celu postawienia 
na nogi i przywrócenia do norm alnego 
funkcjonowania ten zasłużony dla Koźla klub 
sportowy. Właśnie dwóch z nich poprosiłem 
o krótką wypowiedź, o tym co aktualne, a 
przede wszystkim o planach na przyszłość. 
Zygmunta Dereja nie trzeba chyba bliżej 
przedstawiać. Długoletni działacz sportowy, 
były prezes “ Odry “, od pewnego czasu poza 
sportem z powodu pracy w innych instytucjach 
naszego miasta. Z  kolei Jerzy Sadyk to 
w ie lo le tn i zaw odnik , g ra ł n iem al we 
wszystkich klasach rozgrywkowych w jakich 
do tej pory występowali Koźlanie.
- “ Klub znalazł się w fatalnej sytuacji 

finansowej, chciano ogłosić upadłość. 
Wiem, że istnieje duże zapotrzebowanie 
na sport w naszym mieście i nie możemy 
doprowadzić do tego. aby młodzież nie 
miała gdzie rozwijać swoich zainteresowań 
np. piłką nożną. Chcemy wspólnie z 
kolegami doprowadzić do normalnego 
funkcjonowania klubu. Czeka nas ciężka 
praca, gdyż przejęliśmy po poprzednikach 
spory dług. wiele nieuregulowanych spraw 
prawnych, a także zaległe wypłaty zarówno 
zawodników, trenerów jak i etatowych 
pracowników. Chcemy od stycznia ruszyć 
pełną parą. Szukamy sponsorów, gdyż 
tylko tą drogą może dojść w dzisiejszych 
czasach do jakiejkolwiek działalności w 
sp o rc ie . P row adzim y rozm ow y w 
zakładach pracy abyśmy mogli wejść ze 
zleceniami i utworzyć brygady robocze 
które pracowałyby na konto “ Odry “ . 
Planujem y zatrudnić odpow iedniego 
człowieka w klubie, który poprowadzi 
sprawy organizacyjne, aby w przyszłości

nie było sytuacji takiej jak obecna. Myślę, 
że wszystko zostanie dopięte na ostatni 
guzik jeszcze do końca tego miesiąca.” - 
twierdzi Zygmunt Derej. Stroną spotrową 
zajął się Jerzy Sadyk - “ Drużyna seniorów 
gra w klasie międzywojewódzkiej. Jest w 
trudnej sytuacji. Dołożymy wszelkich 
starań , aby nie spaść niżej. Musimy 
uzupełnić skład zawodnikami, którzy są 
wypożyczeni do innych klubów. Aktualnie 
p row adzim y  rozm ow y w spraw ie 
ew en tua lnych  tra n s fe ró w . C hcem y 
również reaktywować drużynę juniorów, 
zlikwidowaną przez poprzedni Zarząd. 
R ozbudu jem y w m iarę  m ożliw ości 
najmłodsze grupy tzn. trampkarzy, bo 
bez prawidłowej pracy od podstaw nie 
może być wyników w seniorach. Jeżeli 
sytuacja finansowa ulegnie poprawie 
za tru d n im y  szko len iow ców  z 
praw dziw ego zd a rz e n ia , k tórych nie 
brakuje w mieście - rozmowy wstępne już 
poczyniłem. Martwi mnie sprawa sprzętu, 
którego w klubowym magazynie jak na 
lekarstw o , ale i z tym p rob lem em  
powinniśmy dać sobie radę.”

Miło słyszeć, że mimo tak trudnej sytuacji 
znaleźli się ludzie, którym dobro sportu w 
Koźlu głęboko leży na sercu. Dziękuję 
panom za rozmowę, życzę powodzenia i 
sukcesów w nadchodzącym 1993 r. 

Wysłuchał i zanotował: Zbigniew Tokarski

O GŁOSZENIA
L egalna p raca . D ystrybutor 

amerykańskiej firmy. M ateriały wstępne 
950.000 zł. Dostarczę również: Koncentrat 
do mycia naczeń - myje 7000 talerzy, 
szampon - przywróci 200 razy blask 
samochodu, spray - spowoduje, że szyby 
nie będą zachodziły parą. Też inne. 
Gwarancją, rachunki. Zamówienia: 
ul. Wł. Łokietka 5/52 lub telefonicznie:
363 -14 (dni robocze w godz. 10:00-11.00)

Bioenergoterapia
Stowarzyszenie Radiestetów
Telefon grzecznościowy: 374-62

środy 18.00 - 20.00

Pogrążonym w smutku i żałobie
ZAKŁAD POGRZEBOW Y

tTadeusza Felsztyńskiego
zapewnia:
za ła tw ian ie  w szelkich  fo rm alności
związanych z organizacją pogrzebu w
kraju i za granicą
47-220 Kędzierzyn-Koźle
ul. Głowackiego 24
tel.: biuro 354-53, tel dom.: 341-84

O PR A C O W A N IE  CAŁO ŚĆ:
P io tr  M oc 234-69
P io tr  G ab rysz  212-28
W SPÓ ŁPRA CA :
R. P a c u łt (H is to ria )
Z .T o k arsk i (S po rt)
J .  W ycisk (F ilm )

Skład: U n łtro n  Sp. z o.o.


